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На початку нинішнього
літа до голови Кам’я�

нець�Подільської райдерж�
адміністрації звернулися жи�
телі села Острівчани зі скар�
гою: не можуть дійти із місце�
вим орендарем згоди щодо
пасовища. На їхню думку, зе�
мельну ділянку, де віддавна
випасали свою череду, він
зайняв самовільно.

— Після того на місце
виїжджала представницька
комісія з райцентру, — роз�
повідає в. о. голови Ходорів�
ковецької сільради, до якої
належать Острівчани, Наталія
Надюк. — Фермер пред’явив
документи, що виділену йому
свого часу землю для ведення
господарства використовує
цілком законно. Щоправда,
з’ясувалося, розпаювавши її
серед членів своєї родини,
прихопив частину пасовища.
Ми ж про це в сільраді не зна�
ли, адже не розпоряджаємося
землями за населеними пунк�
тами. Отож тепер геодезисти
повторно все обміряли, вста�
новили межі спірних земельних
ділянок у натурі й позначили їх
кілками. Селяни погодилися: ко�
ли фермер збере врожай, то са�
мовільно зайнята ним площа
повернеться під пасовище. А
представники районного відділу
Держгеокадастру порекоменду�
вали оформити його як громад�
ське на когось із місцевих жи�
телів. Однак бажаючих узяти на
себе не таку вже й важку ношу не
знайшлося. В основному через
те, що за виготовлення відповід�
ної документації доведеться пла�
тити. Так і не вдалося переконати
громаду: допоки пасовище не на�
лежатиме їй на законних підста�
вах, немає гарантії, що його хтось
не займе і земля не піде під плуг.
А корівки у наших селах — єдине
на сьогодні надійне джерело бо�
дай якогось доходу. 

Правильні слова, проте по�
зиція органу місцевого самовря�
дування якась нейтральна, не
рішуча. Мабуть, не виливати
жалі односельців, пасивно спо�
стерігаючи, як наростає соціаль�
на напруга, мала б сільрада, а
ініціювати створення громадсь�
кого пасовища, подавши заявку
на виготовлення проекту земле�
устрою щодо відведення земель�
ної ділянки. Добитися, аби вона
перейшла до комунальної влас�
ності. Тоді вже ніхто на неї не
зазіхатиме. 

А поки що така «експансія»
можлива. У тому, зокрема, пе�
реконалися жителі сусіднього
мальовничого села Сокіл над
Дністром. Не так давно дізна�
лися, що пасовище, де від кол�
госпних часів випасали худобу,
фігурує лише на папері. На�

справді частину його вже розпа�
ювали 28 невідомих фізичних
осіб начебто для ведення селян�
ського господарства. Таким чи�
ном у будь�який момент майже
280 корівок сільської череди, які
поки що тут випасаються, мо�
жуть бути оголошені персонами
нон ґрата. Кам’янець�Подільсь�
ка районна влада, до якої звер�
нулися по допомогу обурені
селяни, пообіцяла провести пов�
ну інвентаризацію земель Со�
кільської сільради, уточнити їх
резерви, а також надати вичерп�
ну інформацію про власників
ділянок за межами територіаль�
ної громади.

— Ми вирішили не чекати,
поки назріють «пасовищні» кон�
флікти, а попередити їх, — поді�
лився задумом начальник відділу
Держгеокадастру в Чемеровець�

ПОДІЛЮСЯ ВРАЖЕННЯМ...

Ніна МАЛЮТА, інженер з землевпорядкування та кадастру:

В останній день червня Дер�
жавна служба геодезії, карто�

графії та кадастру проводила кон�
курс на заміщення вакантних посад
начальника Головного управління
Держгеокадастру в Полтавській
області та начальників районних
відділів. Документи претендентів
насамперед мали відповідати вимо�
гам прийняття на державну службу,
а також вимогам, що передбачені
для кандидатів на відповідні посади.

Я особисто брала участь у цьому
конкурсі, щоб обійняти посаду
керівника у Лубенському районі, і
хочу поділитися враженнями. 

Довідалася про таку можливість
на офіційному сайті Держгеока�
дастру. Там інформували про ва�
кансії, умови конкурсу, пропонува�
ли перелік питань на перевірку
знань, орієнтовні графіки прохо�
дження іспитів. Імпонувало те, що
метою проведення конкурсу є об’єк�
тивна оцінка знань та здібностей
кандидатів на заміщення вакантних
посад, перелік яких подавався.

Підкупило ще й те, що необхідні
документи можна було надіслати
поштою, а не подавати особисто.

Про дату, місце та час проведен�
ня іспиту мене повідомили телефо�
ном — на таку люб’язність з боку
державної установи, зізнаюся, не
сподівалася. 

Під час підготовки до іспиту на�
полегливо вивчала законодавчу та
нормативну базу, що регулює зе�
мельні відносини. Навіть заглянула
у нинішні навчальні посібники з
геодезії, рекомендовані Міносвіти
для студентів вищих навчальних за�
кладів, адже вуз закінчила одинад�
цять років тому.

І ось настав відповідальний мо�
мент. Приміщення для скла�

дання іспиту зручне, унеможлив�
лює спілкування кандидатів під час
іспиту — тож кожен самостійно
відповідає на запитання екзаме�
наційного білета. Для цього відве�
дено шістдесят хвилин. Особисті
речі та вимкнені мобільні телефони
зберігаються в спеціально відведе�
ному місці.

До речі, іспит складали письмо�
во державною мовою за екзаме�
наційними білетами, які пропону�
валися на вибір. У кожному білеті
містилося п’ять запитань — на пе�
ревірку та оцінку знань, що не�
обхідні у сфері топографо�геоде�
зичної і картографічної діяльності
та земельних відносин, а також у
сфері Державного земельного ка�
дастру. Відповіді на запитання бі�
лета кандидат записує на аркуші зі
штампом Держгеокадастру, на яко�
му зазначено прізвище, ім’я та по
батькові кандидата і номер білета.
Відповіді кандидат скріплює своїм
підписом та зазначає дату складан�
ня іспиту. 

За позитивними результатами
складання іспиту кандидати прохо�
дили співбесіду з профільних пи�
тань — сфери державної експертизи
землевпорядної та землеоціночної
документації, землеустрою, вико�
ристання та охорони земель, оцінки

та ринку земель, державного кадас�
тру та геодезії. Під час співбесіди
конкурсник мав проявити фахову
обізнаність з чинних нормативно�
правових актах. 

За результатами іспиту та спів�
бесіди конкурсна комісія рекомен�
дувала, якщо не помиляюся, найдо�
стойніших дванадцять осіб із сорока.
На жаль, я не потрапила в число
щасливчиків. Прикро, але не шко�
дую, що взяла участь у конкурсі. Це
хороша школа для мого майбут�
нього працевлаштування.

О собливістю проведення кон�
курсу була чесність та абсо�

лютна відкритість.
За перебігом іспитів та співбесід

міг спостерігати кожен громадянин
України через он�лайн трансляцію.
Такий спосіб, на моє переконання,
дає максимальний ступінь прозо�
рості та ефективності при прове�
денні кадрових конкурсів. Окрім
відкритості, він дозволяє підняти
планку професійних вимог та об’єк�
тивно оцінити рівень компетенції та
підготовки претендентів.

Щоправда, новизна у доборі пер�
соналу дещо незвична для більшості
фахівців сфери. Подолати хвилю�
вання перед відеокамерою можуть
не всі. 

Я вдячна за такий урок у моєму
професійному житті. 

Від редакції

Отримавши  цього листа, ми вирішили дізнатися більше  про його автора.
Ніна Малюта у 2004!му закінчила  Кременчуцький державний політехнічний

університет за спеціальністю «Землевпорядкування та кадастр», здобула
кваліфікацію інженера з землевпорядкування та кадастру. Трудову діяльність
почала з посади землеміра Духівської сільської ради Лубенського району. Далі
поглиблювала фахову практику, працюючи техніком!землевпорядником госп!
розрахункового виробничого бюро при Кременчуцькому міському управлінні
земельних ресурсів, інженером геодезистом у ПП «Європа!Кременчук», інжене!
ром землевпорядником ТОзВ «Біланівський гірничо!збагачувальний комбінат».
Цього року через фінансово!економічні проблеми на комбінаті відбулося велике
скорочення персоналу. Тепер вона у пошуках роботи.  

Конфлікти, що час од часу
спалахують довкола

«нічийних» пасовищ,
спонукають до висновку: 

пора цю проблему розв’язати
остаточно. Тобто позначити

чітку межу: де місцева громада
має законне право випасати

своїх Миньок і Лисок, а де ні. 



відповідне рішення. Слід звернути
увагу на те, що у випадку, коли не
всі пайовики подадуть відповідні
заяви, то пасовище має створюва�
тися за рахунок тих паїв, які пере�
ходять у комунальну власність за
заявами громадян.

При цьому рада має замовити
проект землеустрою щодо відведен�
ня земельної ділянки для її фор�
мування та реєстрації в державно�
му земельному кадастрі, а також
реєстрації права комунальної влас�
ності в державному реєстрі прав. 

ПОРАДИ — РАДАМ
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Н а землях колективної влас�
ності, тобто на тих землях, які

свого часу були передані у колективну
власність та розпайовані між громадя�
нами, зазначеними в державному акті
на право колективної власності, може
бути створене громадське пасовище. 

Свого часу на підтвердження прав
цих громадян на земельний пай їм
були видані відповідні сертифікати.
Оскільки паюванню підлягали сіль�
ськогосподарські угіддя, то і до складу
земельного паю могли входити різні
угіддя — рілля, багаторічні насаджен�
ня, сіножаті, пасовища та перелоги.
Виділення земельної частки паю в на�
турі та видача державних актів на пра�
во власності на земельну ділянку (з
2013 — свідоцтва про право на влас�
ність) здійснювалося по різних угіддях
окремо. В більшості виділення земель�
ного паю в натурі (на місцевості) від�
булося лише на ріллі, інші угіддя в на�
турі могли не виділятися. Допоки паї не
виділені у натурі (на місцевості) і незва�
жаючи не те, що КСП вже не існує, —
землі колишнього КСП, у тому числі і
землі, на яких ці паї знаходяться, пере�
бувають у колективній власності. 

Питання створення громадського
пасовища за рахунок земель, що пере�
бувають у колективній власності гро�
мадян, здійснюється за рішенням за�
гальних зборів пайовиків.

Разом з тим, рішення про передачу
свого паю (сіножаті) до земель кому�
нальної власності з метою створення
громадського пасовища приймається
особисто кожним пайовиком. Тобто
кожен особисто має подати заяву про
передачу в комунальну власність свого
паю з метою створення громадського
пасовища. 

Місцева рада, погоджуючись із про�
позицією пайовиків щодо створення
громадського пасовища за рахунок зе�
мель колективної власності приймає

Звертаємо увагу, що:

– при створенні громадського па�
совища замовляється лише один
проект землеустрою на всю тери�
торію, що відповідатиме земель�
ним часткам (паям), які переда�
дуть у комунальну власність
пайовики;

– реєстрація земельної ділянки та
реєстрація права комунальної
власності у Державному земель�
ному кадастрі та Державному
реєстрі прав здійснюється без�
коштовно;

– звертатися до органу земельних
ресурсів не потрібно, оскільки
громадські пасовища створюю�
ться не за рахунок державних
земель. а за рахунок земель ко�
лективної власності (земель ко�
лишнього колгоспу);

– громадське пасовище (земельна
ділянка) не може передаватися в
оренду або за іншим договором
у користування, оскільки це зе�
мельна ділянка сільськогоспо�
дарського призначення загально�
го користування.

– за земельну ділянку громадсько�
го пасовища, яка знаходиться у
власності територіальної громади
і використовується для загаль�
ного користування, ні земель�
ний податок, ні орендна плата
не сплачуються; 

– місцева рада має право визначи�
ти розмір плати з кожного гро�
мадянина, який має худобу (за�
лежно від її кількості та виду) і
який буде користуватися цим
громадським пасовищем. Звер�
таємо увагу, що це не плата за
землю. Також може бути обрано
та затверджено місцевою радою
відповідальну особу від власни�
ків худоби з метою впорядкуван�
ня використання громадського
пасовища.

кому районі Денис Назарук. —
Землі під пасовищами, які пе�
ребувають у власності держави,
хочемо передати у комунальну,
щоб ними розпоряджалися те�
риторіальні громади. І ніхто не
мав права її вилучити у них. Для
цього в червні цього року про�
вели спеціальну нараду із зем�
левпорядниками та головами
Вишнівчицької, Пуклякської,
Андріївської, Циківської, Юрко�
вецької та Залучанської сіль�
ських рад, під час якої детально
обговорили методику створення
громадських пасовищ, якою ре�
комендуємо скористатися. У ра�
йоні це буде пілотний проект,
але, гадаю, невдовзі вслід за ци�
ми сільрадами потягнуться інші. 

Ми поцікавилися в окремих
очільників місцевих громад�учас�
ників проекту, наскільки акту�
альною є проблема випасів ху�
доби для мешканців їхніх сіл. 

— Із кожним роком усе менше
корів — на три села вже зостало�
ся менше сотні, — зітхає Пуклян�
ський сільський голова Петро
Ільницький. — Основна причина
— вкрай низькі заготівельні ціни
на молоко. Та й для більших на�
доїв паша має бути багатою, аби
тварини упроголодь не ходили. 
У нас же пасовисько переважно
на схилах, окультурити його важ�
ко. Проте набереться гектарів
двадцять кращої землі, яку під�
сіємо багаторічними травами…
Та спершу виготовимо необхідну
документацію, узаконимо ту зем�
лю за громадою.

А в Цикові пасовище ство�
рюватимуть на місці колишньої
тваринницької ферми. Од неї
все одно жодної користі — жод�
них приміщень не залишилося.
Але є земля, то чому має за�
ростати бур’янами? За словами
голови сільради Тимофія По�
горжельського, в комунальну
власність перейде також при�
родне пасовище, на яке можуть

«мати види» непрохані орен�
дарі. 

— Добре, що допомогти нам
довести справу з пасовищами до
пуття узявся райвідділ Держгео�
кадастру, — задоволений Юрко�
вецький сільський голова Віктор
Савчук. — Після наради у Че�
мерівцях з цього приводу питан�
ня про доцільність створення
громадських пасовищ ми ви�
несли на розгляд сесії сільської
ради. Депутати висловилися за
те, щоб випасами розпоряджа�
лися жителі сіл, а не заїжджі «ін�
вестори». Однак виникла замин�
ка: ходять чутки, нібито після
адміністративно�територіальної
реформи пасовища автоматично
перейдуть у власність місцевих
громад. То, може, варто зачекати
із виготовленням документації
на громадські пасовища, не ви�
трачати грошей? Зокрема, через
брак коштів досі ніяк не спромо�
жемося виготовити проект ново�
го генплану села, що теж дуже
важливо.

Прокоментувати ситуацію ми
попросили згаданого вже нача�
льника відділу Держгеокадастру
в Чемеровецькому районі Дени�
са Назарука. 

— Майбутня автоматична пе�
редача пасовищ у власність міс�
цевих громад — це, можливо,
лише кулуарні розмови, — сум�
нівається у достовірності такої
інформації Денис Іванович. —
Тому відступати від наміченого
не варто. Тим паче, проект для
місцевого бюджету обійдеться
не так уже й дорого — у серед�
ньому 15 тисяч гривень. На при�
кладі згаданих шістьох сільрад
маємо намір відпрацювати ме�
ханізм створення громадських
пасовищ, аби поширити цей до�
свід на весь район. 

Зенон МИХЛИК
Хмельницька область

Під час паювання земель колективної власності було видано
сертифікати на земельні частки (паї) членам КСП «Жоравське». Їх
у нас було 470 осіб. Площа в сертифікаті становила 3,28 га умов�
них гектарів. При розробці Схеми поділу земель було вирішено та
виділено площу земельних ділянок, що не підлягають поділу і по�
винні використовуватися сумісно загальною площею 225,1 га
(сіножаті). Це було рішення загальних зборів та підтверджено на
сесії сільської ради. На решту землі, на ріллю власникам земель�
них часток (паїв) було видано державні акти на право приватної
власності на землю. Вже давно громада вирішила допаювати ре�
шту землі (сумісне використання) та отримати відповідні доку�
менти на них. На сьогодні на частині земель сумісного викорис�
тання випасається громадська худоба власників земельних паїв, а
частину земель у 2013 році Головне Управління Держземагентства
у Київській області передало в оренду фермерське господарство. 

Навесні цього року в нас виникла проблема — землі сумісного
використання, де випасається громадська худоба, було передано
в оренду Головним Управлінням Держземагентства у Київській
області без погоджень сільської ради. Люди були вимушені звер�
нутися до суду, де було задоволено їхній позов — клопотання що�
до передачі в оренду землі було скасовано.

Власники земельних часток вирішили розпаювати ці сіножаті.
Планується провести загальні збори власників земельних часток,
але виникає проблема після прийняття рішення загальних зборів
щодо розпаювання цієї землі, замовлення робіт щодо розробки
схеми поділу, розроблення проекту землеустрою: чи можливо бу�
де передати у власність людям ці земельні ділянки та чи існує ор�
ган, який приймає такі рішення.

За відсутності механізму автоматичної трансформації права ко�
лективної власності на земельні ділянки в право власності, чи
можливо за рішенням загальних зборів передати землі сумісного
використання у комунальну власність?

Наталія СИДОРЕНКО,
спеціаліст�землевпорядник
Жоравської сільської ради 

Яготинський район 
Київської області 
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Алла КАЛЬНІЧЕНКО, юрист




